

哈佛燕京圖書館書目叢刊第十二種

宋代研究 工具書刊指南

(修訂版)

SONGDAI YANJIU GONGJU SHUKAN ZHINAN

- ◎ 原作 [美] 包弼德 Peter Bol
◎ 修訂 [比利時] 魏希德 Hilde De Weerd
-

哈佛燕京圖書館書目叢刊第十二種

宋代研究 工具書刊指南

(修訂版)

◎ 原作 [美] 包弼德 Peter Bol

◎ 修訂 [比利時] 魏希德 Hilde De Weerd



GUANGXI NORMAL UNIVERSITY PRESS

广西师范大学出版社

· 桂林 ·

圖書在版編目(CIP)數據

宋代研究工具書刊指南：修訂版／（美）包弼德原作；
（比）魏希德修訂．—桂林：廣西師範大學出版社，
2008.3

ISBN 978-7-5633-7373-4

I. 宋… II. ①包…②魏… III. 中國—古代史—史料
宋代 IV. K244.06

中國版本圖書館 CIP 數據核字（2008）第 012848 號

廣西師範大學出版社出版發行

（廣西桂林市中華路 22 號 郵政編碼：541001
網址：<http://www.bbtpress.com>）

出版人：肖啓明

全國新華書店經銷

廣西師範大學印刷廠印刷

（廣西桂林市臨桂縣金山路 168 號 郵政編碼：541100）

開本：889 mm × 1 194 mm 1/32

印張：7.875 字數：160 千字

2008 年 3 月第 1 版 2008 年 3 月第 1 次印刷

印數：0 001~3 000 冊 定價：28.80 元

如發現印裝品質問題，影響閱讀，請與印刷廠聯系調換。

致謝

没有哈佛大學包弼德的鼓勵，就沒有《宋代研究工具書刊指南（修訂版）》。他將原版本交給我，而且讓我隨意修訂。同時要感謝哈佛燕京圖書館的鄭炯文與哈佛大學的伊維德對這個項目的支持。鄭炯文建議把此書收入“哈佛燕京圖書館書目叢刊”中。最後我要謝謝廣西師範大學出版社何林夏與雷回興在編排方面的建議，他們還幫助我修改中文譯文，使之流暢。這個項目得到了哈佛燕京印刷文化與圖書館學博士後獎學金（哈佛大學費正清東亞研究中心，2004—2005年）的資助。

Acknowledgments

This new and updated edition of the guide would not have been possible without the encouragement of Peter Bol (Harvard University). He handed down the earlier editions and left me a free hand in the design of the new edition. I thank James Cheng (Harvard-Yenching Library) and Wilt Idema (Harvard University) for their support of this project. James Cheng proposed to have this work included in the *Harvard-Yenching Bibliographic Series* and thus had a direct hand in its design. Finally, I thank He Linxia and Lei Huixing, both at Guangxi Normal University Press, for their editorial suggestions and for their assistance in casting my translations into fluent written Chinese. I gratefully acknowledge the financial support of Harvard-Yenching Postdoctoral Fellowship in Print Culture and Library Studies (Fairbank Center for East Asian Research, Harvard University, 2004–2005).

凡例

(1)《宋代研究工具書刊指南(修訂版)》是包弼德(Peter Bol)編《宋代研究工具書》(*Sung Research Tools*, 初版: 1990, 第二版: 1996)的修訂版。修訂工作由魏希德(Hilde De Weerd)自2003年開始至今完成。修訂版與原版本的不同在於:一是增補條目200多條;二是採用了新的編排方式。以前的印刷版本與網絡版本均按參考書種類編排,修訂版則先按主題、再按參考書種類編排。主題之下,條目按用途範圍與出版時間排列。全書所有條目以阿拉伯數字排序,取代了以前的敘述形式,並統一著錄格式,每條目列出書名、作者、出版資訊與內容簡介。如此分類比較清晰,便於讀者使用。

(2)《宋代研究工具書刊指南(修訂版)》收錄與有宋一代社會各個方面研究相關的包括中、日、韓、英、法、德等6國文字的參考資料。涉及更廣範圍的綜合性的書目、索引、數據庫及各種參考資料等一般不予收入。特殊情況下,只是在某主題沒有以宋代為主要收錄範圍和內容,或者範圍更廣的綜合性參考書特別有使用價值的情況下,本書才予收錄。因此,原各版本中的一部分綜合性參考工具書在修訂版中沒有列出。

(3)每條目首列條目名稱,其後分列:責任者;發表(出版)單位或部門;發表(出版)時間或起止時間。凡從發表(出版)之日起一直延續至今的,在“—”綫後不再註明時間,並加半圓括號註明刊期,如半年刊為“(半年)”,季刊為“(季)”,月刊為“(月)”;凡修訂後已改用新名的,具列原書刊名;每個條目的英文提要簡述參考書的內容與用途,不作詳細評價;部分中文提要並非對英文提要的原文全文翻譯,僅提示重要信息;題目自明的條目不加提要。

(4)《宋代研究工具書刊指南(修訂版)》是有關宋代研究各種參考資料使用的指南,不專涉宋代原始資料,只收錄了配有索引等使用方式的宋

代原始資料。原始資料指南在修訂版的“宋史研究指南”一節(A. 8)中。

(5) 電子版形式的宋代資料只有被收入具有參考價值的數據庫才被收錄修訂版中，沒有標註具體內容、選用版本或者沒有說明建庫的學術標準的商業性數據庫修訂版不予收錄。

(6) 一般情況下，內容關涉多個主題的參考書只出現一次，列在最相關的主題之下。為方便讀者，有的小節之後標明可參見的相關內容的章節。

(7) 本修訂版未附作者書名索引。作者建的網上資料庫 (http://sunsite.utk.edu/songtool/user_forms/search.html) 提供關鍵詞檢索功能。

(8) 《宋代研究工具書刊指南（修訂版）》以收錄最新、最有使用價值的參考資料為主旨，並非歷史上所有有關宋代的工具書刊之大全。

修訂版的不足之處，敬請讀者與編者聯絡 (hdeweerd@post.harvard.edu)，以便將來再修訂時提高本書的水準。

Note to the User

1) This guide is a revision of Peter Bol's *Sung Research Tools*, which appeared first in 1990 and in a second edition in 1996. Hilde De Weerdts has been revising and updating the guide since 2003. This edition differs substantially from earlier editions. It contains over two hundred new items and adopts a new format. Whereas earlier print and online editions are organized by reference genre, this guide is organized thematically and then by genre and uses a detailed classification scheme, thus facilitating user access. Under each heading, items are organized according to breadth of scope and currency. The narrative approach of the earlier guides has made place for a numerical ordering of all entries and a uniform descriptive format listing title, author, source, publication information, and a brief description of the title.

2) This guide only includes reference materials relating to all aspects of Song society in various languages. It generally does not list bibliographies, indexes, databases and other reference materials of a broader scope. More comprehensive reference tools are only referred to when tools related to the Song period are not available or when they are particularly relevant. A small number of general reference works included in earlier versions of the guide have been dropped as a result.

3) The annotations briefly describe the contents and uses of the title in question. No attempt has been made to offer detailed critical evaluations of the titles included. Explanations are omitted when the title is self-explanatory.

4) This is an introduction to reference materials. It is not an introduction to Song primary sources. For introductions to Song primary sources, see the section on handbooks(A.8). Editions of primary sources are only listed when they have reference value, for example, those to which indexes have been appended.

5) Full-text digital editions of Song texts are not cited (even though they can be searched through a browser search) unless they have been cast into databases that

have reference value. Commercial databases that do not provide details about the specific contents, editions used, and standards used in constructing their database are not listed.

6) Each title is typically only listed under the most relevant subject category. Cross-references are provided at the end of many sections to guide the readers to relevant sources listed elsewhere in the guide.

7) Author and title indexes are not included in this edition. Users can perform searches from the online database currently located at: http://sunsite. utk. edu/songtool/user_forms/search.html.

8) This guide is not exhaustive; it is a broad selection of the most relevant and current materials. The author appreciates updates on new items or items omitted in the list readers have found useful. Updates can be addressed to hdeweerd@post.harvard.edu and will appear in future editions.

目錄

凡例

Note to the User

A. 綜合性工具書	/ 1
1. 宋代研究通訊、專刊	/ 1
1.1 中國	/ 1
附：主要會議論文集	/ 3
附：網絡日誌	/ 4
1.2 臺灣地區	/ 5
附：主要會議論文集	/ 5
附：網絡研究通訊	/ 6
1.3 西方	/ 7
2. 宋代研究論文與書籍目錄	/ 8
2.1 中文	/ 8
2.1.1 累積目錄	/ 8
2.1.2 文獻速報	/ 13
2.1.3 碩士/博士論文目錄	/ 15
2.2 日文	/ 15

2.2.1 累積目錄	/ 15
2.2.2 文獻速報	/ 17
2.3 韓文	/ 18
2.4 西文	/ 18
2.4.1 累積目錄	/ 18
2.4.2 文獻速報	/ 19
2.5 多文種	/ 19
3. 宋代研究回顧	/ 20
3.1 綜合回顧	/ 20
3.2 中國	/ 22
3.2.1 綜合性的研究回顧	/ 22
3.2.2 定期的研究回顧	/ 25
3.3 臺灣地區	/ 27
3.3.1 綜合性的研究回顧	/ 27
3.3.2 定期的研究回顧	/ 28
3.4 日本	/ 29
3.4.1 綜合性的研究回顧	/ 29
3.4.2 定期的研究回顧	/ 31
3.5 韓國	/ 32
3.6 西方	/ 33
4. 辭書、百科全書	/ 34
4.1 現代辭書	/ 34
4.2 宋代辭書引得	/ 36
5. 年表	/ 38
6. 宋代書籍目錄	/ 41
6.1 現代目錄	/ 41
6.2 宋代目錄	/ 47
7. 宋代書籍索引、資料庫	/ 51

7.1 索引	/ 51
7.2 資料庫	/ 55
8. 宋史研究指南	/ 61

B. 思想・宗教 / 67

1. 學術論文與書籍目錄	/ 67
2. 研究回顧	/ 69
2.1 綜合性的研究回顧	/ 69
2.2 儒學	/ 70
2.2.1 日文研究	/ 70
2.2.2 中文研究	/ 71
2.2.3 西文研究	/ 72
2.3 史學	/ 73
2.4 經學	/ 73
2.5 宗教史	/ 74
3. 年表	/ 75
4. 辭書	/ 76
5. 宋代資料目錄	/ 78
6. 宋代資料索引	/ 81
7. 指南	/ 85

C. 社會・經濟 / 86

1. 學術論文與書籍目錄	/ 86
2. 研究回顧	/ 88
2.1 基層社會	/ 88
2.2 社會史	/ 89
2.3 經濟史	/ 93

3. 辭書與索引	/ 95
4. 指南	/ 97
 D. 政治・法律	 / 98
1. 學術論文與書籍目錄	/ 98
2. 研究回顧	/ 99
2.1 政治制度與中央政府	/ 99
2.2 政治人物	/ 103
2.3 外交	/ 105
3. 年表	/ 106
3.1 中央官僚	/ 106
3.2 地方官僚	/ 109
3.3 外交	/ 111
4. 辭書	/ 112
5. 宋代資料索引	/ 115
6. 指南	/ 118
 E. 文學	 / 121
1. 學術論文與書籍目錄	/ 121
2. 研究回顧	/ 123
3. 年表	/ 127
4. 辭書	/ 128
5. 宋代資料目錄	/ 132
5.1 文集	/ 132
5.2 總集	/ 138
5.3 詩詞集、詩話	/ 140
5.4 戲曲	/ 142

6. 宋代資料索引	/ 142
6.1 文集、筆記	/ 142
6.2 詞	/ 147
6.3 詩	/ 149
6.4 小說	/ 153
7. 叢刊	/ 154
 F. 藝術	 / 158
1. 學術論文與書籍目錄	/ 158
2. 研究回顧	/ 159
3. 宋代著作目錄	/ 159
 G. 史籍	 / 162
1. 宋代資料目錄	/ 162
2. 宋代資料索引	/ 164
2.1 宋史	/ 164
2.2 宋會要	/ 166
2.3 其他	/ 168
 H. 地理	 / 170
1. 宋代資料目錄	/ 170
2. 地圖、地圖集	/ 171
3. 數字地圖	/ 175
4. 指南	/ 176
5. 地名與地理書索引	/ 178
6. 叢刊	/ 181

1. 傳記	/ 183
1. 學術論文與書籍目錄	/ 183
2. 年表	/ 186
3. 辭書	/ 187
4. 宋代資料索引	/ 188
4.1 綜合索引	/ 188
4.2 專著索引	/ 195
4.2.1 史書	/ 195
4.2.2 文集、筆記	/ 198
4.2.3 明清時期有關宋代著述	/ 199
4.2.4 其他	/ 200
5. 宋代資料目錄	/ 201
6. 叢刊	/ 202
 J. 宋代版本	 / 204
1. 目錄	/ 204
2. 題跋索引	/ 206
3. 影印、叢刊	/ 208
4. 鑑定宋本的工具書	/ 212
 K. 石刻文獻・拓片	 / 215
1. 目錄、索引	/ 215
2. 影印、叢刊	/ 216
3. 指南	/ 222
 L. 宋代研究會	 / 223
1. 中國	/ 223